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parte

Ing. Ľudmila Eva Kmeťová z obce Košúty získala ocenenie Vidiecka žena 

roka –Líderka 2016 v kategórii Žena aktivistka.

Vykonávala funkciu predsedníčky ZO Jednoty dôchodcov Slovenska v Košútoch. 
Členovia tejto organizácie sú veľmi aktívni, pod jej vedením každý mesiac organi-
zovali nejakú akciu či už vzdelávaciu, kultúrnu alebo športovú.

Študovala na Univerzite tretieho veku.
Bola členkou miestnej akčnej skupiny „DUDVÁH“ ako jeden zo zástupcov obce 

Košúty, aktívne sa zúčastňovala zasadnutí k aktuálnej problematike.
Venovala sa športovo-kultúrnemu a sociálnemu vyžitiu obyvateľov obce Košúty.
Založila športový klub HARMÓNIA, v ktorom pracovala ako cvičiteľka, venovala sa 

relaxačným cvičeniam a rytmickej gymnastike. Vlastnila preukaz cvičiteľa rytmickej 
gymnastiky a osvedčenie o absolvovaní kurzu športovej a rekondičnej masáže.

Pod jej vedením sa kolektív mladších a starších žien zúčastnil v roku 2015 ako 
aktívne cvičenky na XV. Svetovej gymnaestráde v Helsinkách.

Vɐjúli 2018 jej obec udelila za jej bohatú aktívnu činnosť „Cenu obce“ pri príležitosti 
880 výročia prvej písomnej zmienky oɐobci Košúty.

Lúčim sa sưvami, moji milí,
stisk ruky nemôžem vám už dať.
Dotĺklo srdce, ustali sily,
lúčim sa sưkaždým,
kto mal ma rád.
Neplačte, že som odišla,
ten pokoj mi prajte,
ja vưdobrom od vás odchádzam,
vy vưdobrom spomínajte.

Ing. Ľudmila Eva Kmeťová
zomrela 2. decembra 2018 vo veku 70 rokov
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a Ekológia a vidiek
Súčasný stav a námety na riešenie zo záverov X. Fóra VIPA

Zdravé životné prostredie najmä vi-
dieka priamo determinuje zdravie, 
kvalitu a aj ekonomiku občanov, ich 

rodín a ďalších generácií. Od osamostatne-
nia Slovenska došlo kɐznačným úpadkom 
chovu zvierat a poľnohospodárskej výro-
by. Značné škody vznikli devastáciou pôdy 
aɐlesov, nedostatočnou ochranou vody a jej 
zdrojov, znečisťovaním a tvorbou vysokého 
množstva voľných nezabezpečených sklá-
dok často aj s toxickými odpadom. Tieto 

skutočnosti spôsobili i stratu čistej a zdravej zelene 
tak typickej a pre charakteristickej pre vidiek aɐživot 
na dedine. 

Ako naliehavé problémy vɐsúčasnosti boli 
na X. Vidieckom Fóre v Nitre uvádzané 
nasledovné problémy:

 znižovanie výmery ornej pôdy a lesov na iné, 
nečestné a znehodnocujúce účely

 nárast objemu nekultivovaných lúk aɐpasienkov 
pomoc a podporu pri zaujme o chov domácich 
hospodárskych zvierat (lepšie využitie voľných 
trávnatých porastov)
Navrhované riešenie: zastaviť likvidáciu ornej 

pôdy aɐnevyužité pasienky iɐlúky preorientovať na 
poľnohospodárske účely, ( najmä na rozvoj živočíš-
nej výroby, na pasenie dobytka, oviec iɐkôz),

 dediny strácajú svoju regionálnu architektonickú 
špecifi ckosť

 prestalo sa s pestovaním základných potravín – 
zelenina, ovocie,

 neustále sa znižuje stav hospodárskych zvierat 
aɐdomáci chov pre vlastnú potrebu,
Navrhované riešenie: umožniť využívať potra-

vinárske produkty vlastnej výroby ( zeleniny, ovocia 
iɐmäsa sɐpod. ) pre priamy predaj a využitie obyva-
teľmi obce, MŠ aɐZŠ, väčšia podpora, propagácia 
a tvorba vlastných regionálnych potravinových 
špecialít, ale iɐúžitkových a umeleckých predme-
tov podpora predaj zɐdvora aɐaktivity malých aj 
mladých farmárov

 školská mládež nie je vedená a vychovávaná 
na tvorbu a výrobu vlastných potravín, vytvo-
riť podmienky školám, aby v rámci vyučovacej 
hodiny predmetu „ekológie” získali praktické 
skúsenosti a zručnosť v pestovaní kultúrnych 
plodín ( pôvodných druhov ovocných stromov 
aɐdrevín ), ale iɐvytvárať si malé chovy úžitkových 
iɐlesných zvierat v obci a jej katastri
Navrhované riešenie: propagácia zdravej výživy

 devastácia a ťažba lesov iɐvɐNárodných parkoch,
Navrhované riešenie: monitoring výrubu

regi� álny rozvoj
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 nedostatočná ochrana a údržba vodných zdrojov
Navrhované riešenie: podporovať a vytvárať pod-
mienky na zachytávanie a využívanie dažďovej 
vody, pripadne umožniť výstavbu rybníkov.

 nedostatok pracovných príležitostí a služieb 
vɐobciach, 

Navrhované riešenia:
 vytvárať také služby obyvateľom obce ,aby 
každá bola čo najviac sebestačná (opravári, 
elektrikár, spracovanie dreva, kože, kaderníc-
tvo, ...),

 podporovať rozvoj tradičných remesiel iɐagro-
turistiky,

 dbať na kultúrne vyžitie občanov, podporovať 
spoločenské podujatia iɐľudovú či inú umelec-
kú tvorbu obyvateľov a príslušných škôl.

 problémy sɐodpadkami, ich likvidáciou a tvorba 
divokých skládok. 
Navrhované riešenia: zabezpečiť zber odpad-

kov, ich separáciu aɐnajmä ich vhodnú likvidáciu. 
propagovať dôležitosť nahrádzať plastové tašky 
aɐobaly potravín inými, šetriacimi prírodu aɐvodu, 

oboznamovať sa s podobnými aktivitami v okolitých 
štátoch EU, ak je to možné, zapojiť sa do cezhra-
ničnej spolupráce aɐzvýšiť tak rozvoj, rast, zamest-
nanosť, ozdravenie prírody a aj obyvateľov obce.

Námetov na riešenie je podstatne viac. Dôležité 
bude, aby tieto hlasy vidieka neostali nepovšim-
nuté, ale aby sa hľadali riešenia ako si zachovať 
zdravé životné prostredie, ako si udržať ľudí na 
vidieku aɐtaktiež ako postupne obnoviť aj našu 
potravinovú sebestačnosť.

regi� álny rozvoj

Poľnohospodárska politika
V súčasnosti sa všade v zahraničí menia životné priority a vytyčujú sa aktuálne strate-

gické ciele. Všade do popredia sa dostáva poľnohospodárska výroba, nakoľko počet 

obyvateľstva rastie geometrickým radom a poľnohospodárskej pôdy neustále ubúda. 

Už nie je strategickou surovinou energia, ale v prvom rade dostatok potravin a ich 

sebestačnosť. To má ďalekosiahly dopad na celú spoločnosč, na životné prostredie, 

ekológiu a na zdravú výživu ľudí. Výroba potravín sa dáva aj vo vyspelých krajinách 

v spoločenskpm rebríčku na prvé miesto

Uɐnás sme od vzniku samostatného 
štátu veľmi podcenili poľnohospo-
dársku výrobu, podstatne sme zní-

žili výmery ornej pôdy, nechali sme tisíce 
hektárov lúk aɐpasienkov zarásť burinou, 

podstatne sme znížili stavy hospodárskychg zvierat 
aɐstali sme sa závislý na dovoze potravín. Vɐobchod-
nej sieti len tretina potravín je zɐdomácich zdrojov 
aɐzbytok sa dováža často vɐnedostatočnej kvalite..
Doposiaľ nemáme strategický plán ako obnoviť z
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Zodpovední:
 Ministerstvo pôdohospodárstva 
 Ministerstvo životného prostredia
 Ministerstvo školstva (už od materských 
škôl)

 Samospráva
 ZMOS
 Štátne lesy vɐpôsobnosti ministerstva
 Vidiecky parlament na Slovensku + Mimo-
vládne organizácie

Konferencia X. Fórum VIPA SK
podporená výnosom  MPRV SR
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Potreby mladých ľudí z vidieka 
pre tvorbu regionálnej, národnej 
a  Európskej mládežníckej politiky
NEGATÍVA, PROBLÉMY

Mladá generácia je vɐznačnej miere ovplyv-
niteľná masovokomunikačnými prostried-
kami, ktorá ich výrazným spôsobom for-
muje aɐmanipuluje. Mladí ľudia sú závislí 
na svojich rodičoch, počítajú sɐpodporou 
svojich príbuzných.

Podnikatelia hľadajú mladých ľudí sɐpra-
xou. Školy slabo refl ektujú na potreby trhu 
práce. Vzdelaný človek = kvalitný pracovník 
– táto úmera.

Chýba motivácia mladých ľudí. Mladí ľudia 
nemajú vedomosti aɐpodmienky na samozamest-
nanie. Nízka podpora štátu pri prvom samoza-
mestnaní.

Vnímanie mladej generácie verejnosťou ako 
najviac ohrozenú aɐmanipulovateľnú.

Mladí ľudia bez zamestnania prežívajú psychické 
napätie aɐpocit strachu zɐbudúcnosti. Úbytok zruč-
ností, vedomostí aɐodbornej kvalifi kácie.
Návrhy na riešenia: 

 Pri zriaďovaní škôl aɐodborov refl ektovať potreby 
trhu práce. Z: MŠVVaŠ aɐVÚC 

regi� álny rozvoj

poľnohospodársku výrobu aɐako si zabezpečiť po-
travinovú sebestačnosť. Nevytvárajú sa podmienky 
na rovnaké štátne podpory zrovnateľné sɐkrajinami 
EÚ iɐsɐnašimi susednými štátmi. Poľnohospodárstvo 
je považované za podradné odvetie aɐnedostatočnej 
miere sa pomáha mladým farmárom, vɐškolách sa 
mládež nevedie kɐpráci vɐpoľnohospodárskej prvo-
výrobe málo sa venuje pozornosti rozvoju vidieka. 
Týchto problémov je celá rada, vie sa oɐtom, no 
zatiaľ sa vɐpraxi málo toho zmenilo.

Na základe rozpravy na Vidieckom fóre 
navrhujeme začať riešiť nasledujúce 
aktuálne úlohy :

 Cielenou propagáciou zmeniť spoločenské mys-
lenie oɐpráci vɐpoľnohospodárstve,

 Vypracovaťdlhodobý strategický plán na rozvoj 
poľnohospodárstva aɐpostupný návrat kɐpotra-
vinovej sebestačnosti,

 Zvýšiť fi nančnú podporu vɐpoľnohospodárstve 
aɐrozvoju vidieka na úroveň krajín vɐEÚ

 Urýchliť legislatívu ohľadom vlastníctva pôdy 
aɐlesov a zabezpečiť ich ochranu, 

 Zjednodušiť predaj potravinových prebytkov 
priamo vɐobci,

 Podporiť aɐspropagovať vznik odbytových druž-
stiev na predaj regionalných špecialít,

 Podporiť rozvoj výroby regionálnych špecialít 
aɐremesiel i kultúry na vidieku,

 Podporiť mladých ľudí na vidieku (štipendia, 
ubytovanie na odborných školách) aby mali zá-
ujem pracovať na vidieku.

Tých aktuálnych úloh aɐproblémov je celá rada, 
no treba začať niečo pozitívne urýchlene robiť aɐto 
nielen vɐjednom rezorte, ale vɐspolupráci rezortu 
pôdohospodárstva, školstva, zdravotníctva iɐživot-
ného prostredia.
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regi� álny rozvoj

 Zvýšenie objemu fi nančných prostriedkov na 
aktívne politiky trhu práce, zamerané na ponuku 
práce ale aj na dopyt po práci. Z: MF SR

 Aktívne politiky práce reštrukturalizovať podľa 
potrieb regiónov Slovenska. Z: ÚPSVaR a VÚC

 Realizovať programy pre zamestnávanie dlho-
dobo nezamestnaných obyvateľov vɐrámci ak-
tívnych politík trhu práce – kombinácia práce 
sɐdoškoľovaním. Z: MŠVVaŠ, ÚPSVaR

 Realizovanie pracovných workshopov zamera-
ných na skvalitňovanie života vɐdanom území. 
Z: Samospráva vɐspolupráci sɐneziskovými orga-
nizáciami

 Vychovávať lídrov zɐmladej generácie pre vidiek. 
Z: Samospráva, MVO 

 Prepojenie školy aɐpraxe. Odporúčame prehodno-
tiť počet vysokých škôl na Slovensku vzhľadom 
na prax. Ak študent bude praxovať, mali by byť 
cieľové peniaze na odbornú prax pre študentov – 
pre školu ale aj pre podnikateľov. Duálne vzdelá-
vanie – mali by byť štátnymi školami. Z:ɐMŠVVaŠ 
aɐMF SR

 Legislatívne riešenie podmienok samozamest-
nania. Z: MPSVaR

 Vytvárať a rozširovať možnosti zamestnania na 
vidieku. Z: ÚPSVaR, VÚC a samospráva

 Riešiť znečisťovanie životného prostredia (hlavne 
plastami), podporovať produkciu bez odpadov 
– vyčleniť na to dotácie. Z: MŽP

Pracovné príležitosti zvyšujú 
kvalitu života na vidieku
Súčasný stav a návrhy na riešenie

Podnikatelia hľadajú mladých ľudí 
sɐpraxou 
Návrhy na riešenie: podporné programy 
na zvyšovaní vzdelanostnej úrovne aɐre-
kvalifi kácie (absolventská prax, praxou 
kɐzamestnaniu aɐpod.) Ak študent bude 
praxovať, mali by byť cieľové peniaze na 
odbornú prax pre študentov – pre školu ale 
aj pre podnikateľov, realizovať programy pre 
zamestnávanie dlhodobo nezamestnaných 
obyvateľov vɐrámci aktívnych politík trhu 
práce (kombinácia práce sɐdoškoľovaním, 
duálne vzdelávanie – mali by byť štátnymi 
školami)z

á
v

e
r

y
 
x

.
 
f

ó
r

a
 
v

i
p

a



náš vidiek 4/20188

regi� álny rozvoj

Školy slabo refl ektujú na potreby trhu práce 
Návrhy na riešenie: Odporúčame prehodnotiť po-
čet vysokých škôl na Slovensku vzhľadom na prax, 
vznik aɐtransformácia stredných aɐvysokých škôl, 
ktoré budú refl ektovať na potreby trhu práce, aby 
nevychovávali absolventov pre úrady práce aɐodliv 
mladých ľudí do zahraničia zɐdôvodu neuplatni-
teľnosti sa, zaviesť do celého vzdelávania, aby sa 
vytvárali príležitosti pre získanie zručnosti

Chýba motivácia mladých ľudí 
Navrhované riešenia: Motivácia mladých ľudí za-
ujímavou prácou aɐistotami, že zostanú pracovať na 
Slovensku. Dobrá práca je vnímaná mladou gene-
ráciou zɐhľadiska aktívnej mzdy, dobrého kolektívu

Mladí ľudia nemajú vedomosti aɐpodmienky 
na samozamestnanie
Navrhované riešenia: Samospráva vɐspolupráci 
sɐneziskovými organizáciami – realizovanie pracov-
ných workshopov zameraných na skvalitňovanie 
života vɐdanom území, legislatívne riešiť podmien-
ky samozamestnania, vychovávať lídrov zɐmladej 
generácie pre vidiek

Nízka podpora štátu pri prvom 
samozamestnaní
Navrhované riešenia: štartovací balíček sɐodbor-
ným kurzom pri samozamestnaní mladých ľudí

Mladá generácia je vɐznačnej miere 
ovplyvniteľná masovokomunikačnými 
prostriedkami, ktorá ich výrazným 
spôsobom formuje aɐmanipuluje 
Navrhované riešenia: oslovovanie odborníkov, 
ktorí by pripravovali programy, ktoré budú zarade-
né do vysielania aɐbudú zamerané na podávanie 
pozitívnych informácií oɐvidieku

Úbytok zručností, vedomostí aɐodbornej 
kvalifi kácie pri dlhodobej nezamestnanosti
Navrhované riešenia: aktívna politika práce

Zodpovední za riešenia
 Ministerstvo školstva aɐVÚC vo všetkých 
krajoch pri zriaďovaní škôl aɐodborov, ktoré 
budú refl ektovať potreby trhu práce

 Štátny rozpočet – zvýšenie objemu fi nanč-
ných prostriedkov na aktívne politiky trhu 
práce (zamerané na ponuku práce ale aj na 
dopyt po práci)

 Ministerstvo práce, soc. vecí aɐrodiny – Ak-
tívne politiky práce reštrukturalizovať podľa 
potrieb regiónov Slovenska

 Ministerstvo pôdohospodárstva – Legisla-
tívne zlepšiť podmienky odbytu domácich 
produktov na domácom trhu pre malé pod-
niky 

 Samospráva – zlepšovanie podnikateľského 
prostredia

 Vidiecky parlament na Slovensku
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líderky roka

Vidiecka žena roka – 
Líderka 2018
V rámci svetového Dňa vidieckych žien sa konal 17. ročník súťaže 
Vidiecka žena roka – Líderka 2018. Pod záštitou europoslankyne 
Jany Žitňanskej v spolupráci s partnermi súťaže 12. októbra 2018 
v obci Košúty. 

Niekedy musíme vynaložiť úsilie, ak chceme 
ísť cestou dobra aɐlásky. Ten, kto sa nenechá 
odradiť počiatočnými ťažkosťami, dočká sa 

ovocia svojho konania. Dôležitá je voľba. Prvý krok 
akou cestou sa vydáme. 

VÝSLEDKY SÚŤAŽE: 

žena – aktivistka: Janka Fecková
žena – politička: Mgr. Jana Šimová
žena – podnikateľka: Gabriela Čechovičová 
žena – remeselníčka: Zuzana Tarinová

Aktivistka
Janka Fecková, 69 rokov bytom vɐJaklovciach

Vedie FS Červená chustečka v Jaklovciach už 36 
rokov. Venuje sa rodine aɐobčanom vɐobci. Vychoval 
niekoľko generácií mladých folkloristov a zapojila 
do majoritnej spoločnosti do folklóru rómske deti 
aɐmládež. Sústavne sa venuje aktivitám v 3. sektora, 
spolupracuje pri rozvoji cezhraničnej spolupráce 
sɐMaďarskom, Poľskom, Českom aɐRumunskom. Je 
aj zanietená bylinkárka, remeselníčka aɐautorka 
textov piesní FS Červená chustečka.

Politička
Mgr. Jana Šinová, 40 rokov, starostka obce Lip-
tovské Revúce

Pracovala vɐrôznych pracovných funkciách fi -
nančného poradenstva, účtovníctva aɐadministra-
tívnych prác. Od roku 2009 vykonávala Hlavného 
kontrolóra obce Liptovské Revúce aɐaktívne sa zú-
častňovala na jej spoločenskom aɐpolitickom živote. 
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Ocenené Líderky roka 2018, zľava: Zuzana Tarinová, 
Gabriela Čechovičová, Mgr. Jana Šinová
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Vɐnovembri r. 2014 bola zvolená za starostku obce 
bezkonkurenčne. Za toto krátke obdobie dokázala 
začať čerpať eurofondy na osvetlenie obce, vybu-
dovanie odpadového hospodárstva sɐtriedením 
na bio odpad, drobný stavebný aɐobjemný odpad; 
prestavbu materskej škôlky na 10 bytových jed-
notiek pre udržanie mladých rodín na vidieku, 
posilnenie elektrickej siete sɐvybudovaním novej 
trafostanice, nové hasičské auto pre dobrovoľníkov 
HZ, rekonštrukciu aɐčistenie riečnych korýt proti 
povodniam .... 

Podnikateľka
Gabriela Čechovičová, 62 rokov, bytom Cífer 
časť Jarná

Pani Gabriela Čechovičová je šikovná, rozhľa-
dená, múdra aɐpracovitá žienka, ktorá dokázala 

zmeniť svoj život aj vɐzrelom veku aɐzačala sa veno-
vať úplne odlišnej činnosti – poľnohospodárstvu. 
Všetko sa musela učiť aɐučí sa aɐzbiera skúsenosti 
neustále. Výsledok jej práce aɐaktivity hovorí za 
všetko. Má premyslený podnikateľský plán aɐreali-
zuje podľa neho svoju činnosť. Robí rôzne aktivity 
aɐspolupracuje sɐľuďmi vɐobci. Sympatické na jej 
životnom príbehu je, že zɐpohodlia Bratislavy sa 
vrátila do svojho rodiska, doopatrovala rodičov aɐs 
pomocou otca, začala „gazdovať“. Žije sama, jej 
dospelý syn žije aɐpracuje vɐzahraničí, ale plánuje 
sa vrátiť aɐvenovať sa sɐmamou maku ( lebo to 
je kľúčová plodina, ktorú pestujú, spracovávajú 
aɐpredávajú)

Remeselníčka
Zuzana Tarinová, 49 rokov, bytom Topolčanoch

Pečie aɐzdobí medovníky, požíva čisto prírodné 
produkty, med priamo od včelára, vlastný sliv-
kový lekvár, orechy zɐvlastnej záhrady. Vyučuje 
zdobenie medovníkov na rôznych podujatiach, 
dňoch ľudovej tvorby ,na festivaloch, školách, aj 
špeciálnych škôlkach sɐpostihnutými deťmi. Bol 
jej udelený diplom Slovenského zväzu včelárov 
aɐiné ocenenia. Svoje remeslo predvádza vɐľudo-
vom kroji, všetok svoj voľný čas venuje tomuto 
remeslu,ɐvɐrámci svojej komunity na zachovanie 
tradičnej výroby, zdobenia medovníkov aɐučí bu-
dúce generácie. 

Víťazky boli odmenené vecnými cenami, víken-
dovými pobytmi a pani Jana Žitňanská ich pozvala 
do Štrasburgu. 

líderky roka
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líderky roka

Uvidíte, však ešte zažijeme 
srandu!
Náš zážitok z cesty za Líderkou z Jakloviec do Nitry.

Vidiecky parlament na Slovensku a partneri súťaže udeľuje každoročne titul Vidiecka 

žena Líderka Roka v kategórii žena aktivistka tohto roku získala Janka Fecková z Jakloviec 

a prečítajte si jej cestovný príbeh...

Keď sme nastúpili vɐMargecanoch do rýchlika 
ja, Betka aɐMarta, Marika sɐIvanom nás už 
čakali vo vlaku a navigovali do kupé. Pán 

sprievodca sa potešil keď okolo neho premašírovali 
krabice so zákuskami aɐkoláčami keby bol vedel , 
že je tam aj varnica sɐguľášom to by bol mal ešte 
väčšiu radosť. Pýtal sa, to idete na svadbu? Chúťky 
mu prichádzali, ale keď sme sa usadili všetci vɐkupé 
vɐtom rozrušení sme voľajako na neho zabudli 
aɐtak do rána zabudol aj on na nás aɐkeď sme sa 
prebudili už bol Leopoldov za nami ...tam sme mali 
vystúpiť aɐpresadať do Nitry. Došlo na Betkine slová 
„...uvidíte, však ešte zažijeme srandu“.

Sám pán sprievodca zaspal a potom povedal, 
že prispal, ale keď sme schádzali v Trnave dolu 
zɐrýchlika tak povedal, že máme vlak zadarmo 
tak preto sa vozíme hore – dole... podotkol ušti-
pačne. Ako sa zohol a podával nám tašky, vypa-
dol mu mobil zɐhorného vrecka a on bol taký 
malý aɐtučný, že sa nemohol dostať dolu ku koľa-
jám a musel prísť druhý kolega taký chudší, ktorý 
vošiel dolu a mobil mu našiel a vybral. My sme 
mu povedali, že je to preto, že nás nezobudil, 
že sa mu to vrátilo. Zasmial sa vošiel do vlaku. 
Aɐ Janka zahlásila „...no karma není zdarma...“ 
smiali sme sa všetci.

Napriek patáliám pánovi sprievodcovi veľmi 
pekne ďakujeme, hoci z Trnavy sme zase museli 
dvakrát presadať, do Nitry sme prišli načas.

Keď sme to už vɐAgroinštitúte v Nitre rozprávali 
našej predsedníčke Majke Behanovskej čo sme za-
žili tak sme takmer pukali od smiechu.

Fórum VIPA vɐroku 2018 a súvisiace prednášky 
aɐstretnutie so vzácnymi ľuďmi, odborníkmi, poli-
tikmi aj vzácnými ženami Líderkami z roku 2017, 
ktoré obdarovali Janku krásnymi darčekmi, za kto-

ré im veľmi pekne ďakuje a teší sa keď sa sɐnimi 
čoskoro stretne.

Cesta späť na druhý deň bola tiež katastrofálna...
podobne ako cestovanie železničnou dopravou na 
Slovensku pred sviatkom Všechsvätých. 

Čakali sme vɐLeopoldove na príchod rýchlika 
aɐtá časová tieseň pre nástup do vlaku vám môže 
spôsobiť,že nenastúpite do správneho vagóna, 
prišiel rýchlik aɐmy sme si nastúpili do vagónu, 
v ktorom sme zistili, že číslo nášho vagónu bolo 
totožné sɐčíslom miestenky aɐkeď sme zbadali naše 
miesta boli obsadené aɐoznámili nám sediaci, že 
sme vɐinom vagóne ...katastrofa. Dlho sme stáli na 
chodbe aɐpripravovali sa na prestup vɐnajbližšej 
stanici do správneho vagónu. Keď prišla koneč-
ne tá chvíľa, ovešaní ako vianočný stromček sme 
urobili rýchly aɐbezpečný presun podľa povelov...
ideš, ideš, nezastavuješ len ideš, ideš... nastúp 
aɐpokračuj vo vozni...

Nakoniec sa nám podarilo dostať až ku nášmu 
kupé a tam samozrejme sedeli ľudia, my holubičie 
povahy sme sa opatrne pýtali máte prosím miesten-
ky, alebo nie, lebo tu máme my miesta. Nechcelo 
sa im vstávať, ale čo im ostávalo, tak vstali a pobrali 
sa na chodbu.

Keď sme sa konečne usalašili na miestach a po-
zreli sme jedna na druhú, tak sme sa pustili do 
smiechu prišlo nám na myseľ ako sme sa vozili,le-
bo pán sprievodca hovoril, že však vy máte vlak 
zadarmo tak sa možete voziť hore dole... hoci sme 
všade pricestovali načas musíme konštatovať, že 
ešte nejaké mesiace nám zostávajú do limitu urobiť 
si vodičák.... 

Keď sme prišli domov na druhý deň sme mali 
skúšku vɐklube a pozreli sme sa na seba... ta znace, 
že zaš sme spuščili šmiech. Kolegovia sa čudovali, 
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líderky roka
tak sme im rozpovedali náš príbeh a začali sa všetci 
smiaťa bavili sa sɐnami .Boli sme radi ,že naša cesta 
za Líderkou roka 2018 bola veľmi veselá, že máme 
peknú spomienku aɐza to všetko ďakujeme našej 
Majke Behanovskej predsedníčke Vidieckeho Par-
lamentu na Slovensku.

Pre vysvetlenie: Pani Janka Fecková sa nemohla 
zúčastniť vyhlásenia výsledkov súťaže Vidiecka 
žena roka – Líderka 2018 vɐKošútoch. Líderky boli 
pozvané na X. Fórum Vidieckeho parlamentu do 
Nitry, kde pricestovala Janka aj sɐkolegyňami aɐIva-
nom Burčíkom.

Líderky vo veršíkoch
Janka Fecková zɐJakloviec – aktivistka,
už 36 rokov vije svojej slávy veniec 
zɐliečivých bylín a byliniek
a Červená chustečka folklórom ju zdobí,
je to žena zapálená – do dnešnej doby.
Spolupráca pre ňu nie je cudzí pojem,
všade, kde príde zanechá dobrý dojem...
Výchova mladých folkloristov je jej parketa
texty jej piesní folklórnych si razia cestu do sveta

Janka Šimová Liptovské Revúce – politička,
ukázala veľké aɐodvážne srdce – 
prevzala zodpovednosť ako starostka 
za Liptovské Revúce.
Odvážne čerpá vɐprospech občanov Eurofondy 
naplno sa prejavil jej duch obchodný .
Vie jednať aɐkonať vɐprospech Liptova
jej práca je nekonečná – aɐstále nie hotová ...
Na problém treba hľadieť očami političky – 
nebojí sa hĺbky ľadovca – hľadí na politické špičky 
 

Gabriela Čechovičová zɐCífera – Jarnej – 
podnikateľka, 
prišla vɐkroji sɐmakom na rukáve,
svojim vstupom do miestnosti ma prekvapila práve 
Úžasný dojem zo stretnutia vɐprípade takom – 
dalo sa vytušiť, že podniká s makom 
Mak odjakživa ľudí spájal – symbolom sú makovice
mak silnejšie je puto, ako pohárik slivovice.
Makové buchty pre našich synov, 
ktorí za prácou chodia do sveta –
pestovanie maku je tiež osveta:
nedostatok maku v cudzine 
pritiahne domov našich synov zɐcudziny
aɐdžavotom vnúčat, ktorých bude ako maku
ožijú naše dediny...

Zuzana Tarinová zɐTopolčian – remeselníčka,
prekvapí vás srdcom zɐmedovníčka – pečie aɐzdobí medovníky...
Život je už raz taký – niekto sa venuje koníčkom 
iní sa venujú medovníčkom...
Väčšina zɐnás sa vďaka nim stala milencom či milovníkom,
keď sme sa darčekom zɐhodov zavďačili milej medovníkom...
medovníkové srdce zɐjarmoku či zɐhodov
veľký význam vždy vɐživote zohráva nie náhodou.
Len nech len naša remeselníčka učí 
mladú generáciu piecť aɐzdobiť medovníčky – 
pre svoju prácu potrebuje med –
tak zamestná aj včelárov a usilovné včeličky.... b

á
s

n
i

l
 
J

o
z

e
f

 
G

a
r

l
í

k



13náš vidiek 4/2018

vzdelávanie

Projekt „Vidiecka mládež 
v  regióne“
OZ Vidiecky parlament na Slovensku od mája 2018 realizuje pro-
jekt, ktorým chce motivovať mladých ľudí, aby sa angažovali, spolu-
pracovali a zaujímali o dianie v obci a svojim postojom zlepšovali 
život na vidieku.

Projekt „Vidiecka mládež v regióne“, realizovaný s fi nančnou podporou v rámci OP Efektívna 

verejná správa obsahuje viacej aktivít. V priebehu roka 2018 sa zrealizovali diskusie, informačné 

aktivity, workshopy a seminár.

TÉMY, OɐKTORÝCH SME DISKUTOVALI 
NA STRETNUTIACH BOLI:

 Angažovanosť mladých v regionálnych 
politikách

 Dostupnosť a kvalita služieb na vidieku
 Spolupráca verejnej správy s mladými 
ľuďmi
Na jeseň sme uskutočnili niekoľko zaujímavých 

podujatí. VɐTurci sme sa stretli sɐmladými ľuďmi 

na 2 stredných školách. So študentmi 2.ročníka 
Gymnázia V. Paulinyho – Tótha v Martine sme sa 
stretli dňa 24. 09. 2018. Medzi študentmi bolo me-
nej tých, ktorí žijú na vidieku. No napriek tomu 
mali záujem diskutovať. Na tomto stretnutí sme 
študentom vysvetlili čo je podstatou regionálnej 
aɐkomunálnej politiky. Na stretnutí sme zisťovali aj 
aká je informovanosť oɐobci cez webovú stránku. 
Študenti sa oɐinformácie nezaujímajú, ale sme ich 
usmernili že tam môžu získať informácie rôzneho 
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Zasadnutie projektového tímu

Diskusia v Martine
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charakteru, ale hlavne budú vedieť aké má obec 
plány a čo robí pre mladých ľudí, aké zmeny pre 
to, aby boli mladí ľudia motivovaní zostať žiť na 
vidieku.

Vɐrovnaký deň popoludní sa členovia projektové-
ho tímu stretli na diskusii so študentkami 3.ročníka 
Strednej odbornej škole pedagogickej v meste Tur-
čianske Teplice vɐrámci workshopu venovanému 
rovnakým témam. Na stretnutí sme predstavili 
projekt Vidiecka mládež vɐregióne jeho cieľoch, 
úlohách aɐposlaní.

Diskutovali sme sɐmladými, ako sa zapájajú do 
života vɐobci, aké sú možnosti pre zapájanie sa do 
života vɐobci, akým spôsobom sa môžu podieľať 
na rozhodovaní v obci – napr. iniciovať vytvorenie 
rady mládeže v obci, ktorá by mohla spolupracovať 
s odbornou komisiou zriadenou pri obecnom zastu-
piteľstve, viesť s ňou otvorený dialóg o problémoch 
mladých ľudí žijúcich v obci, predkladať a kon-
zultovať s ňou svoje návrhy na riešenie viacerých 
otázok, týkajúcich sa života obce, zúčastňovať sa 
zasadnutí obecného zastupiteľstva a spolupodieľať 
sa na aktivitách organizovaných obcou. Ďalšou 
zɐmožností je tiež, po dovŕšení 18 rokov, kandidovať 
na poslanca obecného zastupiteľstva. Na záver p. 
Badínová zdôraznila dôležitosť zapájania sa mla-
dých ľudí do rozhodovacích procesov v obciach 
aɐmestách, nakoľko práve mladí ľudia sú dobrým 
predpokladom a zárukou budúcnosti svojich obcí.

Vɐseptembri sa uskutočnili 2 workshopy vɐobci 
Heľpa na Horehroní. Zloženie mladých ľudí bolo na 
úrovni 9. ročníka základnej školy a práve sɐtýmito 
mladými ľuďmi treba začať pracovať aɐvytvárať 

základy pre spoluprácu sɐverejnou správou. Mladí 
ľudia prejavili záujem, diskutovali, spoločne riešili 
úlohy – zapojili sa do interaktívnej hry „ Postav si 
svoju obec „ aɐspoločne sa učili projektovať projekty 
na získanie grantov pre ich nápad, ktoré budú 
prospešné pre obec aɐich komunitu.

Vɐoktóbri sa konala vɐobci Košúty okr. Galanta 
oslava Svetového dňa vidieckych žien aɐvɐrámci toh-
to podujatia sme informovali prítomných oɐcieľoch 
aɐvýzname projektu „ Vidiecka mládež vɐregióne“.

Sɐmladými ľuďmi vɐobci Košúty sa uskutočnila 
diskusia na spomínané témy. Na diskusii sa zúčast-
nili ako mladí ľudia, tak aj zástupcovia miestnych 
samospráv, MAS aɐobčianskych združení. 

vzdelávanie

Diskusia v Turčianskych Tepliciach

Aktivita v Heľpe

Aktivita v Košútoch
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vzdelávanie
Diskutovali sme sɐprítomnými o účasti mladých 

na miestnej samospráve, akú majú skúsenosť 
sɐmiestnou samosprávou a prepojenie na skúsenosti 
so staršou generáciou. Mladí ľudia neprejavili veľký 
záujem diskutovať, skôr diskutovali aɐmotivovali 
mladých starší – príklad odovzdávania skúseností 
mladým.Starosta obce Dolné Saliby pán Ľudovít 
Kovács, prezentoval výsledky spolupráce obcí, zdru-
žení aɐobyvateľov združených vɐMAS DUDVÁH, čo 
bolo pre účastníkov výborná prezentácia príkladu 
dobrej praxe – ako zapájať mladých do aktivít

26.10.2018 sa vɐNitre uskutočnil seminár aɐto bola 
výborná príležitosť na to, aby sme sa mladým ľu-
ďom predstavili a sɐnimi diskutovali oɐproblémoch 
mladých na vidieku ( vɐrámci tém stanovených 
projektom ). Diskusie sa zúčastnili študenti – stre-
doškoláci aɐvysokoškoláci, diskusia sɐnimi bola 
zaujímavá aɐinšpiratívna pre členov projektového 
tímu. Nazeranie aɐpostoj mladých kɐproblematike 
života na vidieku sú pre expertov projektu cennými 

údajmi pre spracovanie problematiky aɐnávrhy pre 
štátne politiky. Súčasťou každého stretnutia sɐmla-
dými ľuďmi je iɐspracovanie dotazníka pre účely 
spracovania problematiky mladých na vidieku.

7.11.2018 sa členky projektového tímu stretli so 
študentmi 4. Ročníka Strednej odbornej školy poľ-
nohospodárskej vɐobci Pruské. Cieľom stretnutia 
bolo so študentmi viac diskutovať oɐproblémoch 
vidieka, postavenia mladých ľudí na vidieku, na-
koľko sa škola nachádza vo vidieckom prostredí 
aɐvychováva odborníkov pre potreby vidieka. 

Pedagogička školy, ktorá už vyše 20 rokov učí na 
tejto škole, vyjadrila sklamanie nad tým, že mla-

dí nevedia, ale ani nemajú záujem angažovať sa 
vɐkomunite, kde žijú. Diskusia dopadla sɐrovnakým 
výsledkom. Mladí neprejavili záujem, ani nevedia, 
čo bude sɐich budúcnosťou. 

Ing. Janka Mikušáková mladým ľuďom vysvet-
ľovala, že pokiaľ oni nepovedia čo chcú zmeniť 
v ich obci/meste kompetentným osobám, tak tie 
nemajú odkiaľ vedieť aké sú ich potreby. Nabádala 
ich kɐtomu, aby ak majú nápad, alebo sa im niečo 
v ich obci nepáči, obrátili sa na poslancov, členov 
komisií, prípadne rovno na starostu. Ak chceme 
zmenu k lepšiemu, musíme sa zapojiť aɐbyť inicia-
tívni všetci. Sɐpedagogičkou sme sa po ukončení 
práce so študentmi zhodli na potrebe pracovať so 
študentmi v oblasti väčšieho zapájania a komuniká-
cie mladých s miestnymi samosprávami. Vyjadrila 
ochotu spolupracovať s nami aj v budúcnosti. Podu-
jatie pokladala za zmysluplné a podľa jej skúsenosti 
s mladými ľuďmi, treba ich motivovať a robiť medzi 
nimi osvetu v tejto oblasti.

Až Vás náš projekt zaujal, viacej aɐpodrobnejšie 
oɐnašich aktivitách si môžete prečítať na www.
vipa.sk

Seminár v Nitre

Seminár v Pruskom
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LEADER – žeby premárnená 
šanca ?
Na účinné vyrovnávanie regionálnych rozdielov v členských kraji-
nách EÚ bol pripravený prístup LEADER. V priebehu jeho imple-
mentácie sa potvrdilo, že jeho základný princíp – vyvíjanie iniciatívy 
zdola má rozhodujúci vplyv na kvalitu aj rozsah zapájania sa regi-
onálnych aktérov do vzájomnej spolupráce v konkrétnom regióne. 
Jeho rozšírenie o možnosť kombinácie pomoci z viacerých zdrojov 
umožnilo miestnym komunitám prevziať hlavnú iniciatívu eko-

nomického, sociálneho a kultúrneho rozvoja do vlastných rúk (CLLD – 
Community Led Local Development – obcou riadený miestny rozvoj).

My sme pripravovali stratégiu CLLD verej-
no-súkromného partnerstva MAS OPAL. 
Bola vypracovaná pre územie začínajúce 

vɐkošickej mestskej časti Ťahanovce až po Opálové 
bane vɐČervenici ležiacej už vɐPrešovskom samo-
správnom kraji. 

Zɐhľadiska posilnenia regionálneho rozvoja je 
podľa zahraničných skúseností veľmi potrebná 
podpora tohto prístupu. Spolupráca mimovládnych 
organizácií, podnikateľských subjektov s miestny-

mi samosprávnymi orgánmi je hnacím motorom 
ekonomického rozvoja územia. Riadiacim orgánom 
tohto prístupu pre Slovensko je Poľnohospodár-
ska platobná Agentúra. Táto inštitúcia v duchu 
socialistických tradícií “ riadi” implementáciu vy-
dávaním doplnkov k príručke “ Systém riadenia 
CLLD LEADER. Tento prístup je v priamom rozpore 
s princípom posilňovania iniciatívy zdola. Naviac 
požiadavky okresných úradov, aby im miestne akč-
né skupiny poskytli svoje stratégie sú využitím cu-
dzieho know how pre posilnenie autority štátnych 
orgánov pri vytváraní “akčných plánov”, pretože 
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tu chýba minimálny náznak spätnej väzby, ktorá 
by sa odrazila vɐpomoci štátnej správy Miestnym 
Akčným Skupinám vɐregiónoch.

Implementácia prístupu LEADER v Českej 
republike pred desiatimi rokmi prebiehala tak, 
že pracovník krajskej samosprávy každej jednej 
miestnej akčnej skupine pomáhal pri spracovaní 
dokumentov až do úspešného konca. Preto aj my 
vkladáme väčšiu nádej do vzájomnej spolupráce 
s regionálnou samosprávou, vɐktorej nás utvrdzuje 
viacročná úspešná spolupráca sɐobcami. Zɐtohto 
pohľadu pôsobí nádejne aj možnosť tesnejšej spo-
lupráce Košického a Prešovského samosprávneho 
kraja. Spoliehame sa na možnosť priameho kon-
taktu, lebo Poľnohospodárska platobná agentúra 
sa voči námietkam ohradzuje tvrdením, že to tak 
“Brusel vyžaduje”.

Tento zavádzajúci argument sme mohli viac-
krát konfrontovať so skutočnosťou, keď sme písali 
projekty priamo do Bruselu kde boli podmienky 
omnoho transparentnejšie a vyúčtovanie jedno-

duchšie. Administratívny system na Slovensku je 
v porovnaní s „bruselským” zložitejší.

Zjednodušenie administratívy by uvítali aj jed-
notliví roľníci – poberatelia priamych platieb. Na 
vlastné uši som počul ako viacerí poľnohospodá-
ri hovorili :”Ja na takéto papierovačky nie som.
Radšej si 3-5 rokov odtrhnem od úst a potom si to 
urobím za vlastné”. Nuž aj preto čerpáme európske 
fondy najpomalšie, v porovnaní s okolitými kraji-
nami. Vɐčastých debatách s poľskými, českými aj 
maďarskými partnermi prichádzame na to, že to 
oneskorenie nemôže spôsobovať len korupcia, ale 
musí tu byť aj nejaká systémová chyba. Budeme 
na jej odhalení spolu so zahraničnými partnermi 
ešte pracovať, “aby sme nezostali v hanbe”,pretože 
zlé skúsenosti, opakované chyby a tmárstvo nesmú 
byť demotiváciou pre oprávnených žiadateľov…

Foto: Mária Burčíková programová manažérka

regi� álny rozvoj
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Keď šéf Smeru démonizuje 
peniaze prichádzajúce 
z  cudziny, škandalizuje 
vlastnú vládu
Predseda Smeru-SD Robert Fico dlhodobo pracuje na snahe 
zdiskreditovať organizátorov protestov Za slušné Slovensko pou-

kazovaním na údajné zahraničné zdroje ich fi nancovania. Nazýva ich 
„Sorosove deti“, pretože sú podľa neho z organizácií, ktoré platí americký 
miliardár George Soros.

Opakovane hovorí o snahách zorganizovať 
na Slovensku štátny prevrat a bez jasných 
konkrétností vypúšťa tajomné vety ako 

„my dobre vieme, kto sa s kým schádzal a akú úlo-
hu v tej dobe zohrával“. Organizátori protestov to 
odmietajú, ale R. Fico naďalej hovorí o zahranič-
ných peniazoch a súvisiacom vplyve cudzích síl 
na domáce pomery. A má pravdu. Ale inak, ako je 
ochotný priznať.

SOROSOVE PENIAZE

Predseda Smeru žije v rozpoltenom svete. Na jednej 
strane vníma organizácie fi nancované z nadácie 
G. Sorosa Open Society Fund (OSF) ako negatívny 
prvok, ktorý podporuje štátny prevrat, a na druhej 
strane s nimi jeho vlády i tá súčasná dlhodobo 
spolupracujú. Potvrdzuje to príklad mimovlád-
ky Via Iuris. Jej hovorca Juraj Rizman vo svojom 
blogu vymenúva, že sú pravidelne prizývaní do 
expertných pracovných skupín na ministerstvách, 
úspešne pripomienkujú navrhovanú legislatívu 
a ich projekty podporujú samotné ministerstvá.

Via Iuris využíva zdroje pochádzajúce z OSF vo 
výške približne 59-tisíc eur ročne, čo minulý rok 
predstavovalo 23 percent príjmov organizácie. 

Z týchto peňazí sa uhrádzala právna pomoc de-
siatkam komunít po celom Slovensku. Domáce 
fi nancovanie tvorilo v minulom roku polovicu 
všetkých zdrojov mimovládky. „Považujem za dô-
ležité objasniť, že Via Iuris si vyberá donorov podľa 
toho, akým témam sa chce venovať. Nie naopak,“ 
vraví riaditeľ organizácie Milan Šagát. Odmieta 
tým konšpirácie, že by mali byť predĺženou rukou 
cudzích síl na Slovensku.

Práve s Via Iuris spolupracoval v minulosti asi 
dva mesiace jeden z organizátorov protestov Za 
slušné Slovensko Juraj Šeliga, čo podnietilo kon-
špiračné súvislosti o Sorosových peniazoch v po-
zadí protestov. Živí ich aj pozadie Karolíny Farskej, 
druhej výraznej tváre značky Za slušné Slovensko, 
ktorá bola členkou Slovenskej debatnej asociácie.
Ján Orlovský zo slovenskej Nadácie otvorenej spo-
ločnosti približuje, že asociáciu založila v roku 1999 
OSF a od roku 2006 pracuje úplne samostatne. „Je 
to čisto účelové prepojenie so snahou presvedčiť 
verejnosť o tom, že tu funguje nejaká temná sila, 
ktorá rozhoduje o nás bez nás. Akoby každého, 
kto sa niekedy ocitol v New Yorku, obvinili, že tam 
spriadal tajné plány so Sorosom,“ hovorí J. Orlovský.

Peniaze zo Sorosovej OSF čerpá aj Liga za ľudské 
práva, ktorá pomáha cudzincom a utečencom na 
Slovensku. Tieto zdroje tvoria približne štvrtinu jej 
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rozpočtu. „Momentálne čerpáme dvojročný grant 
vo výške 100-tisíc dolárov od európskej Open Society 
Foundation. Peniaze sú určené na zabezpečenie 
každodenného chodu našej organizácie,“ uvádza 
predsedníčka ligy Zuzana Števulová.

Väčšinu príjmov má mimovládka od sloven-
ských rezortov vnútra a spravodlivosti. Z. Števulová 
sɐúsmevom hovorí, že na podpore z OSF nevidí nič 
zlé a hrdo sa k nej hlási: „Konšpirácie o zákerných 
úmysloch G. Sorosa nie sú ničím novým. Ich zdro-
jom je hlavne antisemitizmus a šírenie nenávisti. 
Toto robili už fašisti, neskôr komunisti a je smutné, 
že sme toho svedkom aj dnes.“ Šéfka Ligy za ľudské 
práva zdôrazňuje, že ide o peniaze, ktoré získavajú 
aj využívajú úplne transparentne, čo si každý môže 
prečítať na ich webe a vo výročných správach.

V područí zahraničných síl R. Fico má pravdu. 
Zahraničné peniaze prúdiace na Slovensko, priro-
dzene, ovplyvňujú aj spoločenské a politické dianie. 
Ibaže sa to deje oveľa výraznejšie na úrovni štátu 
ako v réžii tretieho sektora. „Objemovo získava 
vláda zo zahraničia neporovnateľne vyššie sumy 
ako tretí sektor,“ uvádza Radovan Ďurana zɐinštitútu 
INESS. V globalizovanej spoločnosti ide o prirodze-
ný proces, ktorý pomáha hos-
podárskemu i spoločenskému 
rozvoju krajiny. Podstatný roz-
diel je však vo výtlaku, kde sa 
neziskovky nemôžu so štátom 
porovnávať. Mimovládky za 
peniaze od Sorosovej nadácie 
môžu robiť aktivity na podpo-
ru práv a postavenia LGBT ľudí, 
utečencov či Rómov. A sloven-
ská spoločnosť aj tak rezistent-
ne zostáva jednou z najmenej 
tolerantných voči týmto skupinám vɐrámci EÚ.

Organizácia štátneho prevratu prostredníctvom 
protestov má asi takú relevantnosť ako dlažobné 
kocky schované v kríkoch na bratislavskom Námestí 
slobody ako záložný arzenál pri útoku na úrad 
vlády. Predstavitelia tretieho sektora už v marci 
vyhlásili, že podiel zahraničných zdrojov na ich 
fi nancovaní je zhruba šesť percent, aj keď pri nie-
ktorých mimovládkach to býva aj viac.

Štát však cez zahraničné zdroje v podobe euro-
fondov fi nancuje vyše polovice všetkých verejných 
investícií, čo v konečnom dôsledku výrazne ovplyv-
ňuje mnohé aspekty slovenskej politiky.

„Po započítaní spolufi nancovania, prevažne zo 
štátneho rozpočtu, tvoria europrojekty viac ako 70 
percent verejných investícií,“ hovorí Peter Goliaš 
riaditeľ inštitútu INEKO. V realite to podľa neho 
znamená, že „prakticky všetky veľké projekty na 
výstavbu diaľnic, železníc, informatizáciu verejnej 
správy či investície na ochranu životného prostredia 
sú hradené z eurofondov“.

R. Ďurana z inštitútu INESS dopĺňa, že „európske 
peniaze výrazne ovplyvňujú štruktúru výdavkov 
verejných rozpočtov. Do akých oblastí môže vlá-
da tieto peniaze umiestniť, určujú priority EÚ, pri 
ktorých má Slovensko len malé slovo. Týmto spô-
sobom je ovplyvňovaný aj rozpočet vlády.“ Dodáva, 
že netreba zabúdať ani na členstvo v NATO, ktoré 
je dôvodom rastu výdavkov v obrane.

AJ BRUSEL JE ZAHRANIČIE

Dosah na štruktúru štátneho rozpočtu je však 
len menšou časťou celkovej skladačky vplyvu za-
hraničných peňazí na vládnu politiku. Eurofondy 
môže Slovensko čerpať len vďaka členstvu vɐEÚ, 

ktoré priamo defi nuje alebo 
výrazne ovplyvňuje slovenskú 
politiku v oblasti hospodár-
stva, obchodu, daní, poľno-
hospodárstva, ciel či meny.
Slovensko sa síce ako člen 
EÚ na vytváraní spoločných 
pravidiel spolupodieľa, ale 
podstatnú časť len pasívne 
prebralo vɐokamihu vstupu 
vɐroku 2004.

Súvisiace európske nor-
my zásadným spôsobom defi nujú aj prácu slo-
venských zákonodarcov. Až polovicu všetkej 
legislatívy prijímanej v NR SR predstavujú akty 
vyžiadané potrebou transponovania európskej 
legislatívy. Vyplýva to z výskumu, ktorý autor-
ka tohto článku robila v roku 2010 aɐpracovala s 
údajmi z Inštitútu pre aproximáciu práva pri Úra-
de vlády SR a od legislatívcov v NR SR. P. Goliaš z 
INEKO je presvedčený, že „zahraničná rezidencia 
donorov rozhodne nie je dôvodom na škandali-
záciu“. Podstatné je sledovať výsledky práce ich 
prijímateľov, vplyv na kvalitu života občanov 
aɐtransparentnosť ich získavania.

financovanie

Štát fi nancuje cez 
zahraničné fondy vyše 

polovice verejných investícií 
70 mil. eur. Toľko peňazí 
poskytuje George Soros 

prostredníctvom OSF ročne 
Európe, čo je menej ako 

rozpočet Prešova.
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Soros dáva Európe menej, ako je rozpočet Prešova
Slovenská mimovládna organizácia Nadácia otvo-
renej spoločnosti je od svojej pôvodnej matky OSF 
v New Yorku odstrihnutá od 
roku 2013. Jej šéf Ján Orlovský 
pre TREND uvádza, že fungu-
jú ako samostatná spoločnosť, 
ktorá sa môže u OSF uchádzať 
oɐgrant za rovnakých podmie-
nok ako ktokoľvek iný.

„Momentálne však z tohto 
zdroja nečerpáme nič,“ hovo-
rí J. Orlovský. Keď vysvetľuje 
štruktúru „Sorosových peňazí“ 
vo svete, je jasné, že tieto čísla za posledný rok 
vysvetľoval už nespočetnekrát. „OSF má pobočky 
po celom svete a ročný rozpočet necelú miliardu 
dolárov, čo sa dá prirovnať kưobratu Západosloven-
skej energetiky. Pre Európu je z toho vyčlenených 
necelých 70 miliónov eur, čo je menší balík peňazí, 
ako je rozpočet Prešova.“ Priznáva však, že George 

Soros funguje ako donor aj ako súkromná osoba 
mimo štruktúr nadácie. V Európe sa jeho snaženie 
sústreďuje najmä smerom k otváraniu občianskej 

spoločnosti a snaží sa uľahčo-
vať život migrantom. „Veľký 
omyl všetkých konšpirátorov 
je presvedčenie, že sa snaží do 
Európy navážať cudzincov. To 
je hlúposť, pretože o tom, kto 
sa dostane cez hranice, rozho-
duje v konečnom dôsledku len 
ministerstvo vnútra danej kra-
jiny. OSF nefi nancuje žiadne 
projekty humanitárnej pomo-

ci, teda žiadne lode, žiadnu záchranu, stany, nič 
také,” hovorí šéf Nadácie otvorenej spoločnosti. 
Dokonca si myslí, že americký miliardár by mal 
byť ideálnym spojencom Roberta Fica: „Soros je 
veľmi protimonopolne orientovaný človek a jeden 
zưnajväčších zástancov regulácie sociálnych sietí. 
Človek by si povedal, že je to čistý socialista.“

financovanie

„Väčšinu peňazí máme od 
štátu, zdroje od OSF tvoria 

zhruba štvrtinu nášho 
rozpočtu.“

Zuzana Štefulová, 
predsedníčka 

Ligy pre ľudské práva

Zasadnutie Rady vlády SR 
pre mimovládne neziskové 
organizácie
4. decembra 2018 sa konalo 17. zasadnutie Rady vlády Slovenskej 
republiky pre mimovládne neziskové organizácie, ktoré otvorila 
a viedla Ministerka vnútra SR Denisa Saková.

Prerokúvali sa témy ako Zákon oɐregistri 
MNO – pokračovanie. Stratégia roz-
voja SR do roku 2030, ÚPPVII Európ-

ske štrukturálne a investičné fondy – stav 
vyhodnotenia 2. kola výziev pre MNO z OP 

EVS a informácia CKO o príprava budúceho obdo-
bia. Návrh fungovania Rady vlády SR pre MNO na 
budúce obdobie. Iniciatíva pre otvorené vládnutie 

– Týždeň otvoreného vládnutia 2018 – odporúčania 
a proces hodnotenia akčného plánu 2017-2019 aɐprí-
prava nového plánu. Národné projekty ÚSV ROS – 
Účasť na projekte Zlepšenie prístupu obetí trestných 
činov kɐslužbám aɐvytvorenie kontaktných bodov 
pre obete a výsledky reprezentatívneho prieskumu 
o participácii občanov SR na tvorbe verejných po-
litík. Za VIPA SK sa zúčastnila Mária Behanovská. 
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